
گروه اقتصادی -مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
توضیحاتی را درمورد ســرقت از خودروهای وارداتی ارائه کرد. عبدالمجید 
اجتهادی با اشاره به سرقت قطعات خودروهای وارداتی که در گمرک و بنادر 
قرار دارد، اظهار کرد: این خودروها در انبارهایی قرار دارد که در زیرمجموعه 
ســازمان اموال تملیکی نیســتند. این خودروها در منطقه آزاد انزلی هستند و 
وضعیت آن ها قابل رویت است.وی به این سوال که کدام تجهیزات خودروها 
به سرقت رفته است، پاسخ داد: در مدت زمانی که خودرو در محوطه پارکینگ 
منطقه بوده است برخی قطعات را خارج کرده اند. این قطعات شامل زاپاس، 
ضبــط صوت و کامپوتر خودرو می شــود و خودروها با این وضع به ما داده 
شد.مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی بر این نکته تاکید 
کرد که اگر خودروها زودتر تعیین تکلیف می شدند و شرایط عرضه یا استرداد 
فراهم میشد، شاهد این زیان ها نبودیم. برخی واردکنندگان چندی پیش از این 
موضوع خبر دادند که قطعات خودروهای وارداتی که در گمرک و بنادر قرار 

دارند به سرقت رفته استو این موضوع توسط مسئولان هم تایید شد.

مدیرعامل سازمان اموال تملیکی:

خودروها را بی زاپاس و ضبط به ما 
گــروه اقتصادی -عضــو اتاق تحویل دادند!

بازرگانــی تهــران گفت: اگــر دولت 
بخواهد تمامی امــور را خودش پیش 
ببرد و از واگذاری وظایف غیرحاکمیتی 
بــه بخش خصوصی طفــره برود، هر 
وزارتخانه باید به ۱۰ وزارتخانه جدید 

تقسیم شود.
نجفی منش ضمن  محمدرضــا 
اشاره به این موضوع که تشکیل وزارت 
بازرگانی نمی تواند مشکلی را حل کند، 
اظهار کرد: بنده کاملًا با این عقیده موافق 
هستم که این اقدام بر گستره مشکلات 
فعلی ما می افزاید و به نفع کشور نیست 
زیرا تشــکیل وزارت بازرگانی هزینه 
زیادی برای کشــور و دولــت دارد و 

ضربــات ســنگینی بر تولیــد داخلی 
خواهد زد.

رئیــس کمیســیون بهبود محیط 
کســب و کار و رفــع موانع تولید اتاق 
بازرگانی تهران افزود: در دهه ۱۳۴۰ ما 
یک وزارت اقتصاد داشتیم که حوزه های 
صنعت، معدن، تجــارت و بازرگانی 
همــه در یک وزارتخانه متمرکز بودند. 
ما شاهد رشــد اقتصادی دو رقمی در 
آن ســال ها بودیم. الان برخی کشورها 
مانند فرانسه نیز همین روال را پیگیری 
کرده اند. این تمرکز باعث می شــود که 
تصمیم گیری ها برای تولید و تجارت 
به صــورت یکپارچه انجام شــود. در 
نتیجه این ناهماهنگی به وجود نمی آید 

که وزارت بازرگانی به دنبال واردات و 
وزارت صنایــع و معادن به دنبال تولید 
باشد. این تعارضات به نفع کشور نیست 

و انرژی ها را هدر می دهد.
وی ادامه داد: متأسفانه بستر بروز 
این ناهماهنگی ها در کشــور ما در حد 
بالایــی وجود دارد و با تفکیک وزارت 
بازرگانی این موضوع تشــدید خواهد 
شــد. این اقدام یک برگشت به عقب 
محســوب می شــود و نتیجه ی مثبتی 
برایمان نخواهد داشت. از سویی دیگر 
معتقــدم که احیــای وزارت بازرگانی 
یک الی یک ســال و نیم ما را به عقب 
برمی گرداند و به لحاظ تولید داخلی به 
کشور ضربه می زند.دخالت دولت در 

همه امور مشکل ساز شده است
نجفی منش در مورد بزرگ بودن 
وزارت صمت، گفت: اساساً علت العلل 
تمامی مشکلاتی که ما الان با آن مواجه 
هستیم، بزرگی یا کوچکی وزارتخانه ها 
نیست، بلکه مشکل در این است که آنها در 
همه امور دخالت می کنند. مداخله بیش 
از اندازه دولت در تمامی مسائل باعث 
شده است که در پیشبرد امور به مشکل 
بخوریم.وی اضافه کرد: اگر شرایط به 
همین منوال پیش برود و دولت بخواهد 
تمامی امــور را خودش پیش ببرد و از 
واگذاری وظایف غیرحاکمیتی به بخش 
خصوصی طفره بــرود، هر وزارتخانه 
 بایــد به ۱۰ وزارتخانه جدید تقســیم 
شــوداگر دولت از واگــذاری وظایف 
غیرحاکمیتی به بخش خصوصی طفره 
برود، هر وزارتخانه باید به ۱۰ وزارتخانه 

جدید تقسیم شود. باید وزارتخانه های 
مختلف مس، فــولاد، مرغ و تخم مرغ 
و… راه انــدازی کنیــم. زیــرا دولت 
می خواهد در همــه امور دخالت کند 
 و نمی تواند وظایفش را درســت انجام 
دهــد. عضو اتاق بازرگانــی تهران در 
ادامــه تاکید کرد: اگر دولت می خواهد 
به پیشبرد درست امور بپردازد، چاره ای 
ندارد جز اینکه وظایفش را سبک کند. 
وزارتخانه ها فقط باید وظایف مدیریتی 
بر عهده داشــته باشند و از بنگاه داری، 
تصدی گــری و انجــام کارهای غیر 
حاکمیتــی اجتناب کنند. کشــورهای 
پیشــرفته به ســمت ســبک سازی 
دولت رفته اند و با اصلاح ســاختارها 
مشکلاتشان را حل کرده اند. ما هم باید 

همین روش را در پیش بگیریم.
وی افــزود: انتخاب وزرا، مدیران 

و معاونــان قوی نیــز می تواند راهکار 
دیگری باشد. وزیر صمت باید معاونان 
با قدرتی داشته باشد و خودش به امور 
مدیریتــی بپردازد و مطمئن باشــد که 
آنهــا امور را به خوبی پیش می برند. اما 
وقتی مدیران و معاونان قوی نداشــته 
باشــد، ناچاراً خودش باید به همه امور 

رسیدگی کند و این شدنی نیست.
نجفی منــش تأکید کــرد: دولت 
باید به عنوان یک سیاســت گذار عمل 
کند و از مداخله در تمامی امور دســت 
بردارد. در همیــن ارتباط، دولت نباید 
به قیمت گذاری در بازار مبادرت کند، 
این دخالت ها به نفع کشــور نیست و 
باعث بروز مشــکلات می شود. برون 
سپاری وظایف غیرحاکمیتی به بخش 
خصوصی نیز باید در دســتور کار قرار 

بگیرد.

وزارت بازرگانی، مداخله دولت را افزایش می دهد؛

اقتصادی6

گروه اقتصادی - ایران بزرگ ترین 
دارنده ذخایر نفت و گاز جهان اســت. 
ذخایری که با فروش آن به شکل نفت و 
میعانات گازی و یا تبدیل به فرآورده های 
با ارزش تر، می توان کشور را توسعه داد. 
 بنابراین علاوه بر تولید این منابع، 
باید ناوگانی وجود داشته باشد که این 
محصولات را به دست مصرف کنندگان 
برسانند. بر اســاس گزارش کنفرانس 
تجارت و توسعه سازمان ملل، بیش از 
۸۰ درصد تجــارت دنیا از طریق دریا 
انجام می شــود که حدود ۳۰ درصد آن 
مربوط به نفت و فرآورده های متشکل 

از آن است. 
 بنابراین داشــتن ناوگانی قوی و 
قدرتمند برای حمل و نقل در این زمینه 
اهمیــت ویژه ای دارد و از همین رو هم 
اکنون ایران بزرگ ترین ناوگان نفتکش 

جهان را در اختیار دارد. 
 اگرچــه نفتکش هــای ایــران، 
استانداردهای جهانی را دارند، اما توجه 
به نیروی انســانی متخصص نیز مهم 
اســت. از همیــن رو اگرچه در اغلب 
کشــورهای جهان، بخشی از نیروهای 
شــاغل در ناوگان نفتکش را نیروهای 
خارجی تشــکیل می دهند؛ اما در ایران 
دریانوردان ناوگان شرکت ملی نفتکش 
ایران همگی ایرانی هستند.  دریانوردانی 
که در راستای اعتلای پرچم کشورمان با 
از خودگذشتگی و فداکاری در مواردی 
تا ۷ ماه روی کشــتی و دور از خانواده 
هستند تا جریان صادرات نفت کشور 
بی وقفه تداوم داشته باشد. دریانوردی، 
شغلی که تا چند سال پیش برای اغلب 
مردم ناشناخته بود و تعریفی از سختی 
و دشــواری آن نداشــتند؛ اما تصادف 
نفتکش ســانچی در آب هــای چین 
و تبدیل شــدن این حادثه به ســرخط 
مهم تریــن اخبار، باعث شــد تا مردم 
شــناخت بیشــتری از این شغل پیدا 
کنند. با این حال همچنان زوایای پنهان 
این شــغل آن چنان زیاد است که حتی 
تجربه یک روز زندگی با این دریادلان بر 
روی نفتکش نیز نمی تواند حجم سختی 

حرفه دریانوردی را به طور کامل نشان 
دهد.

 روزی که در یکی از کشــتی های 
ناوگان شرکت ملی نفتکش ایران برای 
اغلب ما خبرنگاران خاطره ساز شد؛ اما 
دغدغه همه مــا این بود که چطور این 
زندگی سخت و خاص را روایت کنیم 

تا حق مطلب ادا شود. 
 کشتی نفتکشــی که در نزدیکی 
سواحل جزیره خارک لنگر انداخته تا 
مقصد محموله اش مشــخص و آماده 
حرکت شود؛ در یک روز گرم تابستان 
میزبان ما بــود. در همان ابتدا، میزبانان 
با روی گشــاده به اســتقبال ما آمدند و 
به گونه ای پذیرای ما شــدند که گویی 

میهمان خانه آنها هستیم. 
 خانه شــناوری با ۳۳۳ متر طول 
و ۶۰ متــر عرض کــه ظرفیت حمل ۲ 
میلیون بشکه را در دل خود دارد و رفتن 
از یک سر این نفتکش VLCC تا سر 
دیگر آن در دمای ۵۰ درجه و شــرجی 
۱۰۰ درصد حدود نیم ساعت زمان برد. 
 ســپس رســیدن به بریــج )پل 
فرماندهی کشــتی( و ســایر بخش ها 
به همراه توضیحاتــی که هر لحظه بر 
شــگفتی و سختی کار بر وی این غول 

شناور اضافه می کرد. 
 هر کاری ســختی و آسانی 

خودش را دارد
اردشــیر جلالی، کاپیتان کشتی 
نفتکش شرکت ملی نفتکش ایران که ۲۳ 
سال سابقه کار دریانوردی دارد، معتقد 
است این شغل هر چه را که می خواسته، 

برای او فراهم کرده است. 
 جلالی که ۳ فرزند دارد، می گوید: 
بزرگ ترین سختی حرفه دریانوردی این 
اســت که خانواده را کمتر می بینیم؛ اما 
زمان هایی هم که در خانه و کنار اعضای 
خانواده هستیم، تمام کارها را با یکدیگر 
انجام می دهیم و از لحظه لحظه در کنار 

هم بودمان، استفاده می کنیم. 
 وی کــه تجربه ۷ مــاه حضور در 
دریا را دارد، می گوید، هر کاری سختی 
و آســانی خودش را دارد و با توجه به 

این شرایط، ما پذیرفته ایم که دریانورد 
باشیم.

این فرمانده کشــتی نفتکش ادامه 
داد: تــا پیش از اتفاقی که برای نفتکش 

ســانچی افتاد، کمتر کســی با حرفه 
دریانوردی و ســختی های این شــغل 
آشــنایی داشت، شناختی که بعد از این 

حادثه بیشتر و بهتر شد.
وی سخت ترین روز کاری خود را 
روزی می داند که سالگرد فوت مادرش 
بود اما نمی توانســت در این مراســم 

حضور داشته باشــد؛ زیرا در دریا بود. 
او ۵ ماه بعد به خانه بازگشت. 

جلالــی همچنیــن از همــکار 

دریانــوردش می گوید که یک ماه پس 
از به دنیا آمدن فرزندش به خانه رســید 
یــا دریانوردی که ۱۵ روز بعد از به دنیا 
آمدن فرزندش، راهی دریا شــد. البته 

در شــرایط اضطراری مانند درگذشت 
بستگان درجه یک و زمانی که دسترسی 
به خشکی و بندر وجود داشته باشد همه 

در شرکت و کشتی تمام تلاش خود را 
می کنند تا همکارشان در نزدیک ترین 

بندر از کشتی پیاده شود.
روایــت کاپیتان از مواجه با 

دزدان دریایی
جلالی که تقریبــاً در تمام مدت 
خنده به لــب دارد، روایتی از مواجه با 
دزدان دریایــی نیــز دارد. زمانی که در 
خلیج عــدن، قایــق دزدان دریایی به 
نفتکش آنها نزدیک شد، اما اسکورت 
و پشتیبانی ناوگان نیروی دریایی ایران 
مانع از حمله دزدان به کشــتی آنها شد 
و به سلامت به مسیر خود ادامه دادند. 

وی می گویــد: معمولاً در مناطق 
ناامن، نیروهــای نظامی، نفتکش ها و 
کشتی ها را اسکورت می کنند تا کشتی ها 
در امنیت کامل از این مناطق عبور کنند 
و از گزند دزدان دریایی درامان باشند.  با 
ایــن حال، وی ادامه می دهد، روی دریا 
خدا را بهتر می توان شــناخت.جلالی 
اگرچــه می گوید کــه اینترنت کمک 
کــرده تا با خانواده ها ارتباط بیشــتری 
داشته باشــیم و این رنج سفر و دوری 
از خانواده را در مقایسه با گذشته کمتر 
کرده است، اما با این حال تاکید می کند 
اگر خانواده حامی نباشد، کار دریانورد 
و کار در کشــتی سخت تر می شود. این 
کاپیتان نفتکش به تجربه اش از مواجه با 
توفان های دریایی نیز اشاره می کند. وی 
می گوید: باید با وجود تمام خطرات، به 
کار خود ادامه دهیم و این در شــرایطی 
است که هر لحظه منتظریم تا همه چیز 

تمام شود. 
معیشت تنها پول نیست

فرهاد زیلاب پور، ســرمهندس 
کشتی البته معتقد اســت، توفان هایی 
ســخت تر از توفان هــای حــاره ای و 
دریایــی نیز برای دریانــوردان وجود 
دارد که یکی از آنها رســاندن خبر تلخ 
به پرســنل کشتی اســت؛ در زمانی که 
امکان پیاده شــدن از کشتی و رفتن به 
خانــه وجود ندارد. او می گوید: در این 
شرایط باید منتظر باشیم تا در موقعیت 
و شرایط مناسب خبررسان خبر تلخ به 

همکارانمان باشیم. خبری تلخ از جنس 
از دســت دادن و درگذشت عزیزان.  او 
در این ارتباط از سفری می گوید که در 
آن باخبر شــده پدر یکی از همکارانش 
فوت کرده و او نمی تواسته این خبر را به 
همکارش بگوید. زیلاب پور می گوید: 
این از جنس همان توفان هایی است که 
گفتــم؛ توفانی که باعث ناراحتی و غم 
می شــود و روح را آزار می دهــد. وی 
معتقد است، معیشت تنها پول نیست، 
بلکه احترام و عزت است و اگر خانواده 
دریانوردان بتوانند به کشتی  ملحق و در 
کنار همســران و عزیزان خود باشند و 
احترام ببینند این هم جزئی از معیشت ما 
خواهد بود. ما این احترام را در این دوره 
از مدیریت شــرکت ملی نفتکش ایران 
حس می کنیــم.  نکته مهم در صحبت 
همه دریانوردان، خانواده اســت. همه 
آنها دوری از خانواده را مشــکل اصلی 
می داننــد با ایــن وجــود دریانوردان 
شــرکت ملی نفتکش ایران این روزها 
شــرایط بهتری را نســبت به گذشته 
تجربه می کنند رسیدگی به مشکلات و 
خواسته هایشان مورد توجه قرار گرفته 
و این باعث شده تا دلگرم تر از گذشته در 
خط مقدم اقتصادی کشور فعالیت کنند.
تجربه زندگی خانوادگی بر 

روی نفتکش
خانــواده دریانوردان بر اســاس 
شرایط و ضوابط تدوین شده می توانند 
به کشــتی الحــاق شــوند و در کنار 
همسرانشان باشند البته این موضوع در 
شرایط کرونا و به دلیل محدودیت های 
ایجاد شده و حفظ سلامت دریانوردان 
و خانواده های آنها  محدود شده بود، اما 
دوباره و با کنترل نسبی این بیماری، این 

روند دوباره برقرار شده است.
 افســر اول نفتکش تاکید دارد که 
اکنون شــرایط بهتر شــده و می توانیم 
با خانــواده از طریــق اینترنت تماس 
تصویری داشــته باشــیم. تکنولوژی 
پیشرفت کرده و شرایط دریانوردی هم 

بهتر شده است.
 وی درباره دسترسی ب خدمات 

درمانی در کشــتی، عنــوان می کند و 
می گوید:  در کشــتی امکانات پزشکی 
و دارویــی در حــد امــکان و طبــق 
پروتکل هــای بین المللی وجود دارد و 
پزشک معتمد شرکت هم شبانه روزی 
آن کال و در دســترس است در مواردی 
هم که امکان درمان در کشــتی وجود 
نداشــته باشــد با هماهنگی پزشک 
شرکت، کشتی برای انتقال فرد بیمار به 
مرکز درمانی در نزدیک ترین بندر پهلو 
می گیــرد.    از ملوانان هم باید بگوییم 
نیروی عملیاتی و بازوی توانمند کشتی 
که بدون حضورشان انجام کارها دشوار 
و زمان بر می شود ملوانان در گرما و سرما 
هوای شرجی و دریای خراب همیشه 
پای کار هستند و هیچ چیز مانع تلاش و 

کوشش آنها نمی شود. 
 گرما، صدا؛ حرکت

 اما باید عجیب ترین جای کشتی 
نفتکشی را موتورخانه آن دانست که در 
منتهی الیه عقب کشتی قرار گرفته جایی 
که قلب تپنده نفتکش را در خود جای 
داده است وجود سیستم رانش متشکل 
از موتــوری غول پیکــر با توان حدود 
۳۶۰۰۰ اســب بخار و سیستم محرکه 
سکان، دستگاه ها و ماشین آلات متعدد 
مانند ژنراتورهای برق، کمپرســورها، 
دیگ های بخار و... باعث شده تا شدت 
گرما، صدا و ارتعــاش در این نقطه از 
کشتی خارج از حد تصور باشد شرایطی 
دشــوار که در کنــار دوری از خانواده، 

سختی کار پرسنل را دوچندان می کند.
 ســخن آخر اینکــه دریانوردان 
نفتکــش در کنار هــم ضمن تحمل 
دشواری ها هم پیمان شده اند تا عملکرد 
و عملیات بهینه کشــتی، ســلامت و 
کارکرد تجهیزات و ماشــین آلات آن و 
حمل ایمن و سالم بار کشتی را تضمین 
کنند گویی هیچ چیز جلودار آنها نیست 
نه شــرایط ســخت نه تحریم ها تمام 
تلاششان از فرمانده تا ملوان کشتی این 
است که بار دریافت شده به سلامت در 
مقصد تخلیه شود و در این راستا از هیچ 

کوشش و تلاشی فروگذار نیستند.

زندگیبرروینفتکشهای۲میلیونبشکهای؛

فتح هفت دریا با غول های شناور 
نفتی ایران

دریانوردان ایرانی که وظیفه رساندن نفت و فرآورده های نفتی را به مشتریان با نفتکش های غول پیکر برعهده دارند،
 با وجود دوری از خانواده اما گویی هیچ چیز جلودار آنها نیست نه شرایط سخت نه تحریم ها.

گروه اقتصادی -ســخنگوی صنعت  
آب ضمن رد شایعاتی مبنی بر خشک شدن 
دریاچه ارومیه اظهار کرد: در مهرماه ســال 
۱۳۹۴ تــراز دریاچه ارومیه ۱۲۷۰.۴ بود، اما 
اکنون این عدد به ۱۲۷۰.۱۸ رســیده که این 
نشــان دهنده افزایش تــراز دریاچه ارومیه 
اســت.فیروز قاسم زاده در نشست خبری با 
بیان این که مســاحت دریاچه ارومیه ۱۰۰۰ 
کیلومتر بوده در حالی که این عدد در ســال 
۱۳۹۴ حدود ۷۰۰ کیلومتر بوده است، اظهار 
کرد: حجم آب دریاچه اکنون به یک میلیارد 
و ۳۶۰ میلیون متر مکعب رســیده در حالی 
که در ســال ۱۳۹۴ این عدد یک میلیارد متر 
مکعب بوده است.وی با تاکید بر اینکه اکنون 
نگرانی هایی بابت دریاچه ارومیه وجود دارد 
چرا که شــرایط تغییرات اقلیمی، مصارف 
و تلفــات همچنین افزایــش دما و کاهش 
بارندگی ها ادامه پیدا کرده اســت، تصریح 
کــرد: امیدواریم در زمســتان در نوار غربی 
بارش های خوبی را شاهد باشیم تا به افزایش 

سطح آب دریاچه کمک کند.
ســخنگوی صنعت آب با بیان این که 

اقدامات ســتاد احیاء همچنــان تداوم دارد 
گفت: تکالیف وزارت نیرو در ستاد دریاچه 
ارومیه مشــخص شده، در بخش رهاسازی 
نقدهایی به وزارت نیرو مطرح می شــود اما 
باید توجه داشــت که اولویت ما تامین آب 
شرب است.وی ادامه داد: سدها می بایست 
در فصل پاییز آب شرب را تامین کند، لذا پس 
از رهاسازی آب به دریاچه اگر با آب شرب 
مواجه شویم اولویت را تامین آب شرب قرار 

می دهیم.
قاسم زاده با اشاره به اقداماتی که برای 
بســتن چاه های غیرمجاز صــورت گرفته 
اســت، ادامه داد: کاهش آب کشاورزی ۴۰ 
درصد تعیین شــد که این مســاله در حال 
انجام اســت در حوزه رهاسازی آب نیز از 
زمان تصویب این مساله رهاسازی صورت 
می گیرد و اکنون براساس این چارچوب در 

حال حرکت هستیم.
ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به 
کیفیت آب شرب در آذربایجان غربی اظهار 
کرد: علت کاهش کیفیت آب ورود تراز پایین 
سد به تصفیه خانه بود که منجر به بوی نامتبوع 

و کدری آب شــد، اما این موضوع در مدت 
کوتاهی برطرف شد و اکنون آب باکیفیت و 

استاندارد تحویل داده می شود.
وی با اشاره به وضعیت منابع آبی گفت: 
اکنون شرایط زیر نرمال است و خشکسالی 
ادامه دارد و علی رغم این که نســبت به سال 
گذشته میزان بارندگی ها ۳۰ درصد افزایش 
یافته، اما نســبت به نرمال ۱۸ درصد کاهش 
داشته است.وی با بیان این که امسال مخازن 
سدها ۴۱ درصد پرشدگی دارند اظهار کرد: 
بر اســاس برآوردهای صــورت گرفته در 
ســال های اخیر میزان پرشدگی مخازن باید 
به ۵۰ درصد می رسید اما طبق آمار پنج سال 

گذشته ۳۵ درصد کاهش داشته ایم.
قاســم زاده ادامــه داد: بــا توجــه به 
کنترل هایی که انجام شــد میزان خروجی 
آب ۱۸ درصــد کاهــش یافته اســت، اما 
علی رغــم کاهــش بارندگی ها و وضعیت 

نامناسب حجم ســدها با تنش چندانی در 
تامین آب مواجه نبودیم.سخنگوی صنعت 
آب با اشــاره به طرح آبرسانی غدیر اظهار 
کرد: طرح آبرسانی غدیر با یک پنجم هزینه 
پیش بینی شده بود و با کیفیتی به مراتب بهتر 
به بهره برداری رســید، طرحی که در دولت 
سیزدهم برای آبرسانی به خوزستان در نظر 
گرفته شده است به نام طرح میان مدت غدیر 
بســیار با طرح قبلی متفاوت بوده و می توان 
ادعــا کرد طرح ابتــکاری در این دوره رقم 

خورده است.
وی با بیان این که طرح میان مدت غدیر 
از نظر هزینه با یک پنجم هزینه پیش بینی شده 
و با یــک هزار میلیارد تومان به بهره برداری 
رســیده دلیل کاهش هزینه ها نیز تغییرات 
اساســی در طرح میان مدت نسبت به طرح 
قبلی اســت و باید گفــت که طرح جدید با 
اصلاحات جدی در دولت سیزدهم اجرایی 

شد.قاســم زاده با اشــاره به وضعیت تامین 
آب در اســتان همدان اظهــار کرد: ضمن 
عذرخواهی از مردم هنگامی که این مشکل 
در اســتان همدان به وجود آمد تیم های فنی 
از همان ابتدا حضور داشتند دلیل این امر این 
بود که براساس پیش بینی هایی که اتفاق افتاده 
بود تصفیه خانه شهید بهشتی می بایست وارد 
مدار می شد، اما به دلیل افزایش دما این اتفاق 

نیفتاد و با مشکل تامین آب مواجه شدیم.
وی ادامه داد: متاســفانه در آن ۱۰ روز 
مخازن خالی شــدند و تا وارد مدار شــدند 
مجدد با سختی مواجه شدیم؛ اما پیش بینی 
می شود که نهایتا تا هفته آینده تامین آب شهر 
همدان به صورت پایــدار صورت گیرد تا 
مشــکلی به وجود نیاید.سخنگوی صنعت 
آب با اشاره به پیش بینی های صورت گرفته 
برای تامین آب در پاییز و زمستان اظهار کرد: 
پیش بینی می شــود که پاییزی کم بارش اما 

زمستانی پربارش را پیش رو داشته باشیم به 
لحاظ تامین آب نیز مشکل نخواهیم داشت 
و در فصل زمســتان نیز آب مورد نیاز بخش 

کشاورزی را تامین می کنیم.
قاســم زاده در پاسخ به این سوال که آیا 
افزایش احداث مسکن می تواند مشکلاتی 
را بــرای تامین آب به وجــود آورد، گفت:  
احداث مســکن به معنای جمعیت جدید 
نیســت و خانه های جدید میزان مصرف را 
تحت الشــعاع قرار نمی دهند ضمن این که 
برای هر طرح توســعه ای برنامه  ریزی های 

لازم برای تامین آب صورت می گیرد.
وی درباره بــاروری ابرها گفت: این 
برنامه در دولت دنبال می شود، اما زمانی که 
توده هوا فعال باشــد نسبت به باروری اقدام 
می کنیم. ســخنگوی صنعت آب با اشاره به 
آخریــن وضعیت تخصیص حقابه هیرمند 
گفت: در سفر وزیر نیرو به افغانستان و طی 
مذاکراتی که صورت گرفت قرار شــد آب 
به سمت گودزره نرود و سازه اصلاح شود. 
اکنــون ۱۹ میلیون متر مکعب آب وارد چاه 
نیمه ها شــده و سرجمع در سال جاری ۲۷ 

میلیون متر مکعب آب به ایران رسیده است.
قاسم زاده با اشاره به حقابه زاینده رود 
گفت: قرار بــود یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
متر مکعب آب وارد سد شود اما با تغییراتی 
که صورت گرفت مقرر شــد ۹۵۰ میلیون 
متر مکعب ورودی داشــته باشیم که تاکنون 
۹۵۸ میلیون متر مکعب محقق شده است، اما 
این میزان آب پاسخگوی نیاز پایین دست، 
کشاورزی و شرب نبود، جلسات متعددی با 
مردم و کشاورزان داشتیم و در شرق و غرب 
اصفهان آب شرب تامین شد به گونه ای  که پنج 
نوبت آب به غرب و سه نوبت هم برای شرق 
رهاسازی شد.وی با بیان اینکه قرار شد ۳۲۰ 
میلیون متر مکعب برای کشاورزان اصفهان و 
۷۵ میلیون متر مکعب برای کشاورزان چهار 
محال تامین شــود، اظهار کرد:  اکنون پیش 
بینی این اســت که آب شرب بدون مشکل 
تامین شود، اما لازم است مدیریت مصرف 
هم صورت گیرد، در حال حاضر زاینده رود 
۱۹۴ میلیون متر مکعب آب دارد که نســبت 
 به ســال گذشــته ۲۱ درصد کاهش یافته

 است.

گــروه اقتصــادی - مرکــز 
پژوهش های اتاق ایران ضمن بررسی 
سیاســت تجاری امــارات، برخی از 
مزیت ها و پیامدهای سیاست تجاری 
این کشــور به خصوص با کشورهای 

هند و ترکیه را تشریح کرده است.
مرکز پژوهش  هــای اتاق ایران با 
انتشار گزارش »سند سیاست تجاری 
امارات« به بررسی ساختار اقتصادی و 
تجاری امارات متحده عربی و مهمترین 
اسناد و استراتژی های کلان اقتصادی 

این کشور پرداخته است.
بر اســاس این گــزارش اگرچه 
حجــم تجــارت دو جانبه ایــران با 
امــارات متحده عربی بــه عنوان یکی 
از مهمترین شــرکای تجاری منطقه ای 
به دنبال تحریم هــای یکجانبه آمریکا 

علیه ایران و برخی مشــکلات سیاسی 
میــان ایران و امارات، کاهش پیدا کرده 
است، با این حال امارات کماکان یکی 
از جذاب ترین کشورهای منطقه برای 
بخش خصوصی ایران به شمار می آید.

در گزارش مرکــز پژوهش های 
اتاق ایران تاکید شــده است: در حوزه 
سیاست تجاری امارات بر شکل دهی به 
موافقت نامه های تجارت آزاد با طیفی 
از کشــورها متمرکز شده است و این 
کشــورها را به عنوان بازارهای هدف 
برگزیده اســت. دولت این کشور در 
سال ۲۰۲۱ اعلام کرد که امضای فوری 
موافقت نامه جامع همکاری اقتصادی 

با ۸ کشــور شامل هند، بریتانیا، ترکیه، 
کره جنوبی، اتیوپــی، اندونزی، رژیم 
صهیونیســتی و کنیا را در دستور کار 
خود قرار داده است. همچنین این کشور 
عضو مجموعه بزرگی از سازمان های 
بین المللی در حوزۀ تجارت اســت که 
از جمله مهمترین آنها سازمان تجارت 
جهانی، شورای همکاری خلیج فارس، 
GCC- موافقــت نامه تجــارت آزاد

EFTA و منطقه تجارت آزاد پان عربی 
هستند.

این گزارش با اشــاره به امضای 
قــرارداد تجارت آزاد هنــد با امارات 
هشدار داده است: این قرارداد از ارزش 

بندر چابهار به عنــوان کانون تجارت 
منطقه ای هند کم خواهد کرد. اما فعال 
شــدن بندر چابهار با مشــارکت هند 
کمــک خواهد کرد تــا حداقل کانون 
تجارت منطقه ای هند با مقصد روسیه 
و آسیای مرکزی در سواحل ایران شکل 

بگیرد.
بر اساس این گزارش، توافق نامه 
تجاری میان ترکیــه و امارات متحده 
عربی این پتانســیل را دارد که خود به 
یک مزیت اقتصادی، سیاسی و ترانزیتی 
مهم برای ایران تبدیل شود. با توجه به 
تنش های موجود میان عربستان سعودی 
و ترکیه از یک سو و قطر از سوی دیگر، 

با شکل گیری توافق نامه تجارت میان 
امارات و ترکیــه، ایران می تواند نقش 
مهمی در اتصال همۀ این کشــورها به 

یکدیگر ایفا کند.
مرکز پژوهش های اتاق ایران در 
گزارش خود بر این نکته تاکید کرده که 
ضــرورت دارد دانش تخصصی-فنی 
لازم بــرای ورود بخش خصوصی به 
حوزه  های نوین همکاری اقتصادی با 
امارات ایجاد و توسعه یابد. این دانش 
هر چند در ایران وجود دارد، به واسطه 
تحریم های طولانی علیه اقتصاد ایران، 
بــا فعالیت های تجاری کشــور پیوند 

نخورده است.

در ایــن گزارش آمده: یکی دیگر 
از مسائل فنی موجود در روابط تجاری 
دوجانبــه، ضرورت ایجاد و توســعه 
بخش های حقوقی در شــرکت های 
تجاری که قصد همکاری اقتصادی با 

امــارات را دارند؛ با توجه به پیچیدگی 
روزافزون فرایندها و ســازوکارهای 
تجارت بین الملل، این مســئله بیش از 

همیشه حیاتی به نظر می رسد.
این گــزارش با اشــاره به اینکه 

تلاش برای جذب ســرمایه اماراتی در 
پروژه های زیرســاختی که دست کم 
بر اساس اســناد بالادستی ملی، مورد 
حمایت سیاســت گذار است، یکی از 
حوزه های همکاری مشترک است ادامه 
داده است: از جمله این گونه همکاری ها 
می توان به مشــارکت  امارات با بخش 
خصوصی و دولتی ایران در پروژه های 
حمل ونقــل و ترانزیــت، انرژی های 
تجدیدپذیر، توریسم و استارتاپ های 
فعال در زمینــه خدمات الکترونیک و 

هوش مصنوعی اشاره کرد.
در این گزارش با توجه به تلاش 
امارات برای افزایش تولید و صادرات 
محصولات غذایی، بر سرمایه گذاری 
مستقیم شرکت های ایرانی در امارات 

تاکید شده است.

سخنگوی صنعت آب :

دریاچه ارومیه خشک نشده است

سیاست های تجاری امارات چه تبعات و مزیت هایی برای ایران دارد؟

 اگرچــه نفتکش های ایــران، اســتانداردهای جهانــی را دارند، اما توجــه به نیروی 
انســانی متخصــص نیز مهم اســت. از همیــن رو اگرچه در اغلب کشــورهای جهان، 
بخشــی از نیروهای شــاغل در ناوگان نفتکش را نیروهای خارجی تشکیل می دهند؛ 
امــا در ایران دریانــوردان ناوگان شــرکت ملی نفتکش ایران همگی ایرانی هســتند. 

لزوم سبک سازی دولت 

دوشنبه۲1شهریور15،1401صفر1۲،1444سپتامبر۲0۲۲،شماره4037


